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V lednovém čísle:

— Vizualizace Bekonu
— Poplatky za popelnice
— Opravené kluziště
— Rozhovor s L. Jurkovou
— Ohlédnutí za Adventem
— Záchrana varhan

Vážení čtenáři,
před pár dny jsme přivítali nový rok 
a vy právě držíte první číslo nového
ročníku HRÁDECKA. Nevím, jak vy, ale
já mám nové začátky ráda. Diář na
nový rok mám už od listopadu a ne-
můžu se dočkat, až odložím ten starý 
a otevřu nový, nepopsaný. Zapíšu do
něj věci, které už mám naplánované,
nebo ty, které se každý rok opakují. Le-
tos těch zápisků moc nemám. Pláno-
vat v dnešní době se dá jen těžko.
Prázdné stránky ale beru jako výzvu 
a s očekáváním vyhlížím, co nový rok
přinese. Velkou výzvou je letošní rok
pro nově jmenovaného ředitele DDM
Drak, který přebírá pomyslnou štafetu
po Laďce Jurkové. Laďka v Domě dětí
prožila podstatnou část svého profes-
ního života, a jak se dočtete v rozhovo -
ru na straně 6, s novou životní etapou
přišel čas na to, aby si splnila své sny.
Novou éru čeká také bývalý areál Be-
konu. Po letech diskuzí o možnostech
jeho využití máme v ruce vizualizaci,
která je odrazovým můstkem k jeho
postupné revitalizaci. I o tom se dočte -
te na stránkách lednového čísla. Věřím,
že i vy máte své plány, sny a vize. Přeji
nám všem, abychom měli dost síly k je-
 jich naplnění. 

Věra Baumgartnerová

Areál Bekonu se promění v moderní
čtvrť

Od doby, kdy v roce 2015 město Hrádek nad Nisou koupilo areál Bekonu za 6 milionů korun, leží na
stole otázka „co s ním?“ Areál s mnoha budovami ve špatném, až havarijním stavu, navíc v samém
centru města skýtá mnoho možností. Proměnit ho na bydlení, odpočinkovou zónu, sportoviště…? Ob-
jevily se i nápady jako vytvořit tady horolezeckou stěnu nebo plavecký bazén. Ve městě se stále mluví
o zdravotním středisku, hodily by se i nějaké skladovací prostory atd. O využití Bekonu se vedou di-
skuze ve vedení města, mezi zastupiteli, i mezi občany. Svou šanci v minulých letech dostali i studenti
Katedry architektury a umění liberecké Technické univerzity, kteří budoucí možné využití areálu měli
jako téma svých ročníkových prací. Jejich nápady byly velmi zajímavé, nicméně prakticky nerealizova-
telné. Ukázaly ale směr, kterým by se další kroky vedoucí k proměně celého komplexu mohly ubírat. 

Přestože se zdá, že se v areálu po celou dobu nic neděje, opak je pravdou. Město se muselo posta-
rat o zabezpečení budov, které jsou v havarijním stavu a mohly by někoho ohrozit. Proběhla analýza
rizik mapující veškerou starou ekologickou zátěž areálu a v neposlední řadě také statické a diagno-
stické posudky jednotlivých objektů. Areál Bekonu, to ovšem nejsou jen budovy, ale také pozemky,
které k nim náleží. Jedná se o nevyužitý prostor mezi ulicí Václavská, Schubertovou vilou, vnitroblokem
domů při ulici 1. máje a vnitroblokem domů při ulici Anglická. Využitím rozsáhlého území jako celku
se zabývá studie Projektového ateliéru David, která byla představena na prosincovém zasedání zastu-
pitelstva. Veřejnost si ji může prohlédnout na webových stránkách města. 

Koncepce počítá s opravou zachovalých budov a jejich doplněním o nové stavby, které vyplní pro-
luky po demolovaných objektech. Prolínat se tam tak budou moderní stavby spolu s těmi, které odka-
zují na historii místa. Z těch, které jsou ve stavu dovolující zachování, jsou to například bývalá kotelna,
některé menší výrobní objekty a také původní provozní budova ve Václavské. Na svém místě zůstane
i tovární komín, jako připomínka původní továrny. Nový komplex budov má být kombinací bydlení
včetně podzemního parkování, komerčních prostor a volnočasového, sportovního a kulturního zázemí.

Pokračování na straně 3
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lnformace z radnice
Usnesení rady města
32. schůze rady města
Rada města na svém 32. jednání, konaném dne 9. prosince 2020, mimo
jiné:
— schválila čerpání fondu investic organizace ZŠ T. G. Masaryka v cel-

kové maximální výši 24 418 Kč na úhradu dodavatelské faktury za ná-
kup varného kotle do školní jídelny organizace

— schválila čerpání rezervního fondu organizace MŠ Donín v celkové
maximální výši 1 159 Kč na úhradu dodavatelské faktury za nákup
masážního koberečku pro děti vhodný pro vývoj nožní klenby

— souhlasila s přijetím věcného daru 200 ks OOP v celkové hodnotě 
9 438 Kč od společnosti Liberecký kraj do vlastnictví příspěvkové 
organizace Základní škola Lidická

— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 12 000 Kč společnosti
Sbor dobrovolných hasičů Dolní Sedlo

— schválila organizaci ZŠ T. G. Masaryka vyřazení z evidence nedo-
končených investic náklady související s nerealizovanou investiční
akcí „ZŠ TGM Hrádek nad Nisou – Jazyková laboratoř – práce se 
zvukem a sdílením obrazu“ v celkové výši 171 094 Kč jako zmařenou
investici

— schválila čerpání investičního fondu organizace ZŠ Donín ve výši 
13 607,60 Kč na úhradu dodavatelských faktur za revizi el. zařízení 
a servis kondenzačních kotlů organizace

— schválila přijetí účelové neinvestiční dotace z Ministerstva vnitra –
generálního ředitelství Hasičského záchranného sboru České repu-
bliky ve výši 24 702 Kč na projekt „Hrádek nad Nisou – výdaje JSDHO:
2. část“

— schválila přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí v rámci Ope-
račního programu životní prostředí 2014–2020 na projekt „Instalace
systému nuceného větrání s rekuperací do KD Beseda v Hrádku nad
Nisou“ ve výši 3 723 523,58 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši
1 595 795,83 Kč

— schválila dílčí plnění veřejné zakázky, a to nákup herních prvků do
zahrady DS Šneček od těchto dodavatelů: 
Hřiště 8D, s. r. o., Brno, za celkovou cenu 297 346 Kč vč. DPH 
AQUAFUN, s. r. o.,Praha 4, za celkovou cenu 138 908 Kč vč. DPH
MONOTREND, s. r. o., Tišnov, za celkovou cenu 25 289 Kč vč. DPH

— schválila plnění veřejné zakázky, a to zpracování studie na akci s ná-
zvem „Revitalizace veřejné zeleně – sídliště Liberecká“, subjektem
XXX G. M. Č., Lánov, za celkovou cenu 149 435 Kč vč. DPH

— schválila Smlouvu o spolupráci při zajištění dopravní obslužnosti 
Libereckého kraje č. OLP/4071/2020 na období roku 2021 v celkové
výši 264 000 Kč 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele) zakázky s názvem „Sociál -
ní zařízení hřbitov – Hrádek nad Nisou“, společnost Liberec, za cel-
kovou cenu 1 677 824 Kč vč. DPH.

33. schůze rady města
Rada města na svém 33. jednání, konaném dne 16. prosince 2020,
mimo jiné:
— schválila vyhlášení sběrové soutěže pro základní a mateřské školy 

s tím, že částka 9 000 Kč bude rozdělena stejným dílem mezi mateř-
ské školy a 30 000 Kč mezi základní školy, které splní stanovená 
kritéria. Dále budou odměněny tři nejlepší třídní kolektivy šeky v hod-
notě 1 000–3 000 Kč, a jedna vítězná mateřská škola obdrží cenu 
5 000 Kč. Sbíranými komoditami jsou PET-lahve, Tetrapack a novi-
nový papír.

— vzala na vědomí informaci o ceně tepla pro rok 2021 na základě kupní
smlouvy na dodávku a odběr tepla (dodavatel H-therma, a. s., Hrádek
nad Nisou), která činí 572,83 Kč/GJ bez DPH pro objekty v majetku
města č. p. 587 Liberecká, ul. 1. máje č. p. 767, 768, Sokolská č. p. 669,
G. Svobody č. p. 67, ul.1.máje, 428 Hrádek nad Nisou.

— souhlasila s prodloužením dopravně-inženýrského opatření (uza-
vírky) pro stavbu: „Oprava komunikace a výstavba chodníku ulice 
Liberecká v Hrádku n. N.“ v termínu od 15. 12. 2020 do 01. 07. 2021.

34. schůze rady města
Rada města na svém 34. Jednání (3. Mimořádném), konaném dne 
29. prosince 2020, mimo jiné:

— souhlasila s přijetím věcného daru 550 ks OOP v celkové hodnotě 
25 954,50 Kč od společnosti Liberecký kraj do vlastnictví příspěvkové
organizace ZŠ a MŠ Loučná 

— souhlasila s přijetím věcného daru – koberce od společnosti Drylock
Technologies, s. r. o., – do vlastnictví příspěvkové organizace ZŠ a MŠ
Loučná

— schválila změnu smlouvy o nájmu nebytových prostor ze dne 
21. 12. 2000, kdy změna spočívá v bodě týkajícím se úhrady ener-
gií. Nově úhrady energií přechází na nájemce FK SLOVAN Hrádek
nad Nisou 1910, z. s.

Ze zasedání zastupitelstva města
9. zasedání zastupitelstva města
Zastupitelstvo města na svém 9. řádném zasedání, konaném dne 
16. prosince 2020, mimo jiné:
— schválilo rozpočet města Hrádek nad Nisou na rok 2021. Rozpočet

města má stanoven celkový objem příjmů částkou 174 079 850 Kč,
celkový objem výdajů částkou 222 732 570 Kč a salda ve výši 
48 652 720 Kč ve třídě financování.

— schválilo Obecně závaznou vyhlášku města Hrádek nad Nisou 
č. 5/2020 o místním poplatku za provoz systému shromažďování,
sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních 
odpadů, s úpravami:
1. splatnost poplatku do 30. 9. příslušného kalendářního roku
2. sazba poplatku 800 Kč / kalendářní rok a poplatníka
3. zvýšení nezaplacených poplatků nebo částí těchto poplatků o čtvr-

tinu výše poplatku
— vzalo na vědomí zápis z jednání Fondu rozvoje města ze dne 

23. 11. 2020 a stav finančních prostředků na účtu FRM ke dni 
30. 11. 2020. Zároveň schválilo poskytnutí dotací z fondu pro rok 2020
a schválilo Program podpory FRM pro rok 2021

— vzalo na vědomí zápis z jednání Fondu rozvoje Václavic a Uhelné ze
dne 23. 11. 2020 a stav finančních prostředků na účtu FRVU ke dni
31. 11. 2020 ve výši 5 801 452,76 Kč. Zároveň schválilo poskytnutí 
dotace ve výši 70 000 Kč panu T. P. na ČOV pro RD ve Václavicích, 
financování z účtu FRVU na sloučení řízení v podrobnostech DPS na
akci: „Vodovod Václavice – doprojektování podružných řadů včetně
přípojek“ SVIS TCE, spol. s r. o., Bílina, ve výši 530 696 Kč, financo-
vání účtu FRVU na vyhotovení studie „Václavice – malá vodní nádrž“
Projektová kancelář VARNER, s. r. o., Liberec 9, ve výši 42 108 Kč, 
financování z účtu FRVU ve výši 289 000 Kč vč. DPH na vybavení kap-
ličky Uhelná a Program podpory FRVU prorok 2021.

— schválilo změnu pravidel o poskytování odměn za výkon funkce v or-
gánech města a stanovilo:
a) výši měsíčních odměn neuvolněným členům zastupitelstva města

za výkon funkce v orgánech města v následujících částkách:
1. člen zastupitelstva bez dalších funkcí: 1 000 Kč,
2. člen výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 1 400 Kč,
3. předseda výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 1 600 Kč,
4. člen rady města: 7 000 Kč,
5. výše odměny zastupitelů pověřených k přijímání prohlášení 
o uzavření manželství: 400 Kč za obřad, do souhrnné výše 2 000 Kč
za měsíc

b) výši měsíčních peněžitých plnění poskytovaných fyzickým oso-
bám, které nejsou členy zastupitelstva, za výkon funkce členů 
výborů, komisí a zvláštních orgánů obce v následujících částkách. 
1. člen výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 400 Kč
2. předseda výboru / komise / zvláštního orgánu obce: 600 Kč

— schválilo přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí v rámci
Operačního programu životní prostředí 2014–2020 na projekt „In-
stalace systému nuceného větrání s rekuperací do budovy ZŠ T. G.
Masaryka v Hrádku nad Nisou“ ve výši 6 727 023,10 Kč a zajištěném
spolufinancování ve výši 2 883 009,90 Kč

— schválilo poskytnout žadateli Maják Hrádek, z. ú.,finanční příspěvek
ve formě daru ve výši 30 000 Kč na mzdové a materiální náklady níz-
koprahového zařízení pro děti a mládež.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 27. ledna 

2020 od 17 hod v multifunkčním sále Brány Trojzemí.
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Za popelnice letos 
zaplatíme víc

Jedním z nejvíce diskutovaných bodů na prosincovém zasedání zastupi-
telstva byla výše poplatku za popelnice. Je to už takový evergreen. Od-
padů přibývá, náklady na jejich odvoz a likvidaci se zvyšují a mohlo by
se zdát, že zvýšení poplatků je jasným a přirozeným krokem. Jenže tomu
tak není. I minimální navýšení vyvolává horlivou diskusi a to nejen na
jednáních rady města nebo zastupitelstva. 

V dřívějších dobách žádný centrální svoz odpadu neexistoval. Každý
si musel se svými odpadky naložit sám. S popelnicemi u domů lidé zpo-
hodlněli. K tomu se přidává větší blahobyt, ve kterém si teď žijeme.
Množství toho, co si můžeme koupit, je nezměrné, stejně tak, jako
množství obalů, které si nosíme z obchodů domů. V roce 2019 lidé v Če-
sku vyprodukovali bezmála 6 milionů tun komunálního odpadu, zhruba
550 kilo na jednoho člověka za rok. Když k tomu připočteme i další
druhy odpadů (např. ten vytříděný), dostaneme se na 3 500 kilo na 
jednoho obyvatele ČR. Za rok! Za jediný rok… Zvykli jsme si příliš rychle
na to, že co nepotřebujeme, vyhodíme do popelnice, popřípadě do kon-
tejneru, anebo odvezeme do sběrného dvora. Tam ale naše starost
skončí.  

Potom přijdou jiní. Někdo musí popelnice a kontejnery vysypat, od-
pad odvézt, roztřídit a vhodným způsobem zlikvidovat. A především za
to zaplatit. Město se stará o to, abychom měli prázdné popelnice a měli
kam odpad odkládat. Protože ale nevlastní žádný svozový vůz, musí na
to objednat firmu. A platí nejen za ujeté kilometry, ale také za objem od-
vezeného odpadu. Ten poté míří do spalovny, k dalšímu využití nebo na
sládku. I za to se musí zaplatit. A znovu platí, že čím víc přivezeme, tím
víc zaplatíme. Firmy, které se likvidací zabývají, si účtují stále víc. Zdra-
žuje se nafta, energie i náklady na pracovníky, kteří s odpady manipu-
lují. To všechno firmy promítají do ceny, kterou účtují městům za každé
kilo odpadu. Navíc od letošního roku platí nový zákon, který zvyšuje po-
platky za ukládání na skládky. Odpadů stále přibývá a náklady stoupají.
Myslím, že toto každý chápe a žádná diskuze kolem toho nevzniká. 

Jakmile se ale začne mluvit o navýšení poplatku, jako by logické a ra-
cionální myšlení šlo stranou. Každý rok se přitom bavíme o částce, která
se pohybuje v desítkách korun. V roce 2020 jsme platili 700 Kč na osobu
a rok. Tedy zhruba 58 Kč za měsíc. Pro čtyřčlennou rodinu to znamená
něco přes dvě stovky měsíčně. Je to jedna z nejlevnějších služeb, kterou
všichni ve svých domácnostech využíváme. Za připojení k internetu
nebo telefonní tarif většinou zaplatíme víc, nemluvě o zálohách na elek-
třinu, plyn, vodné, stočné… Dodavatelé energií a vody navyšují ceny
pravidelně a nikdo to nezpochybňuje. Přijímáme to s tím, že si platíme
jakýsi komfort, kterým teplo, světlo nebo voda z kohoutku je. Prázdné
popelnice před naším domem jsou přeci ale také komfort. A nevídaný.
Je to služba jako každá jiná, a tak bychom k ní měli přistupovat. 

Poplatek, který za popelnice platíme, ani zdaleka nepokryje náklady,
které město na likvidaci odpadů vydává. Skutečné náklady na jednoho
obyvatele se pohybují kolem tisícovky. Za rok 2020 ještě nejsou vyčís-
lené, dá se ale předpokládat, že budou dokonce vyšší. Koronavirus nás
uzavřel doma, více vaříme, více využíváme zásilkových služeb apod.
Rozdíl mezi tím, co město za likvidaci odpadů vydá a co vybere na poplat -
cích, jde z městského rozpočtu. Každoročně jsou to miliony korun. Po-
kud by se poplatky nezvyšovaly, město by doplácelo stále víc a muselo
ubrat jinde. Třeba na opravách chodníků, dětských hřištích nebo inves-
ticích do škol. 

Rozhodnutí o navýšení poplatku nebylo jednoduché. Pro mnoho rodin,
samoživitelky nebo seniory je každé vydání navíc nemilé. Vedení města
si toto uvědomuje, a proto spolu s navýšením poplatku odsouhlasilo také
prodloužení termínu splatnosti. Nově má každý čas na zaplacení po-
platku za popelnice do konce září. Zůstává také možnost uhradit ho
v několika splátkách. Děti do tří let jsou od poplatku osvobozené. A na
každého, kdo zaplatí poplatek do konce května, čeká možnost vyzved-
nutí permanentky na Kristýnu za symbolickou cenu 5 Kč. 

Věra Baumgartnerová

Poplatek za popelnice pro rok 2021 je stanoven ve
výši 800 Kč za osobu a rok.

Splatnost je do 30. září 2021.

Areál Bekonu se promění 
v moderní čtvrť

Dokončení ze strany 1
Jedna z budov je navržená jako zdravotní středisko, po kterém se v Hrád -
ku dlouho volá. Využití jednotlivých budov je ve studii uvedené pouze
jako možnost, kterých se v každém jednom objektu otevírá hned několik.
Jako příklad vezměme budovu bývalé kotelny, jedné z těch, které prav-
děpodobně zůstanou zachované. Obvodové stěny, opláštění i střecha
jsou v havarijním stavu, ocelová kostra, která tvoří základ budovy je ov-
šem velmi pevná a kvalitní. Architekti navrhují v této budově menší sál
pro pořádání kulturních akcí. Stejně tak ale může sloužit jako zázemí pro
lezeckou stěnu nebo pro vybudování městského archivu. I ten totiž naše
město zoufale potřebuje. Konečné využití jednotlivých částí celého kom-
plexu bude předmětem dalších diskuzí. Toto rozhodnutí studie nechává
na městu. 

Jednou z dominant budoucí lokality jsou zelené plochy. K těm je 
studie opravdu velkorysá. Areál bývalé továrny je v některých částech
kontaminován toxickou zátěží ropnými a chemickými látkami. Značnou
část zeminy bude nutné odtěžit a sanovat. To architekty inspirovalo k vy-
tvoření vodního prvku, přírodního biotopu, který celý prostor vhodně
doplní. Najde se i místo pro ovocný sad, parkovou úpravu, cesty protí-
nající celý prostor od Horního náměstí až po parčík u Schubertovy vily 
a dál směrem k bývalému kina. Chybět nebudou lavičky, altány, ani volné
zelené trávníky. Nepůjde o žádný uzavřený prostor. Cílem projektu je
naopak co nejvíce tuto lokalitu zpřístupnit a přirozeně jí propojit se sou-
časnou zástavbou. 

Možná se teď ptáte, kolik to bude všechno stát a kdy se počítá s re-
alizací. Předběžné odhady nákladů se pohybují mezi 350 a 400 miliony
korun. Takové prostředky město nemá. Úspěšnost projektu tak bude 
závislá zejména na získání dotací. Možností, kde o ně žádat je hned ně-
kolik a město jich patřičně využije. Další možností je spolupráce s deve-
lopery a dalšími subjekty. Jasné je, že na přeměně vize ve skutečnost se
bude pracovat v několika etapách. Když vše půjde dobře, s realizací by
se mohlo začít zhruba za dva roky. Postupně, krok za krokem. Úplné do-
končení projektu je záležitost na několik let. Nakročeno už ale město má
a to, co se na začátku zdálo být trochu potěšilé, se teď může začít bu-
dovat. Až dojdeme do cíle, budeme mít překrásnou, moderní, živou
čtvrť, kterou budeme moci předat dalším generacím. 

Věra Baumgartnerová



4 ze společnosti

V posledních letech vídáme sníh v Hrádku nad Nisou a okolí spíše spo-
radicky. Pokud chceme prožít chumelenice, koulování, sáňkování a lyžo-
vání, nezbývá, než opravdovou zimu vyhledat jinde. Poslední ze zim-
ních sportů, kterému jsme se mohli přímo ve městě pravidelně věnovat,
bylo bruslení. Odpoledne na našem kluzišti si oblíbila nejedna rodina 
a ledová plocha pravidelně přitahovala mimo obyvatel našeho města
také návštěvníky z bližšího i vzdálenějšího okolí. Pravidelně se tu hrál 
i hokej. Letos kluziště osiřelo. Po pár dnech provozu v prosinci přišla
tvrdá proticovidová opatření a s nimi i logické rozhodnutí nechat led
roztát. Přitom to měla být sezóna, do které sportoviště vstupovalo po
opravách za přibližně dva miliony korun.

Ledová plocha v areálu Tělovýchovné jednoty Orel v Hrádku nad Ni-
sou vznikla na přelomu let 2002 a 2003. Nejprve se bruslilo pod širým
nebem, později přibylo zastřešení. V posledních sezónách však bylo
jasné, že technický stav sportoviště atakuje hranu použitelnosti. Z dlou-
hodobého pohledu by město rádo vybudovalo kluziště nové. V úvahu
přicházejí dvě varianty. Objekt by mohl vyrůst na okraji Cihelny nebo
zůstat v současné lokalitě. U Cihelny by se mohl vhodně začlenit do
vznikající odpočinkově sportovní zóny. Město tu zároveň vlastní po-
zemky, kde by bylo možné záměr realizovat. Vlastnické vztahy prozatím
komplikují umístění nového kluziště ve stávající lokalitě v areálu teniso-
vého klubu. Ale i v tomto případě probíhají předběžná jednání o tom,
zda by Tělovýchovná jednota Orel byla ochotná potřebné pozemky
městu přenechat. Situace se však zdá podle starosty města Josefa Ho-
rinky i v tomto případě řešitelná. Dalším argumentem pro tuto variantu
je zázemí restaurace a další sportoviště v bezprostředním sousedství.
Starosta města je zároveň optimistou a reálně vidí i financování celého
projektu, které by stejně jako v minulosti mohlo proběhnout ve dvou
etapách – kluziště a zastřešení.

Tolik pohled do budoucna. Prozatím se podařilo nezbytnými opra-
vami prodloužit životnost stávajícího kluziště snad až o deset let. Spor-
toviště je víceúčelové, v letním období lze využít hrací plochu s umělým
povrchem. V rámci loňských oprav byl stržen původní koberec, obnažilo
se potrubí chlazení, které bylo následně uloženo do správné hloubky.
Pokřivené mantinely byly srovnány a celá plocha dostala pro letní se-
zóny nový umělý povrch. Prozatím si tu jen vítr pohrává s plachtou na

konstrukci haly. Kdy se tu bude znovu hrát hokej nebo bruslit je proza-
tím ve hvězdách. Roman Sedláček

Ulice U Gumovky v novém
Kromě velkých, viditelných a atraktivních staveb, jako jsou oprava Schu-
bertovy vily nebo rekonstrukce Liberecké ulice, město realizuje i řadu
menších, ne tolik mediálně zajímavých investičních akcí. Jednou z těch,
které se v loňském roce podařilo úspěšně dokončit, je ulice U Gumovky.
Práce začaly v říjnu a zahrnovaly nejen nový povrch, ale také nový chod-
ník a veřejné osvětlení. Přestože už ulicí dávno nechodí davy lidí jako 
v dobách, kdy byl Vulkan jedním z největších podniků ve městě, obnovu
si zasloužila. I dnes v areálu sídlí mnoho firem, kam denně zajíždí auta
a chodí zaměstnanci. Bezpečnější cestu domů teď mají i obyvatelé 
bytového domu v budově bývalé ubytovny. Práce přišly na zhruba 
2,3 miliony korun. Na podobné stavby radnice využívá nejrůznějších do-
tací. Opravu ulice U Gumovky podpořilo Ministerstvo pro místní rozvoj.
Dotace pokryje 60 % uznatelných nákladů.

Věra Baumgartnerová

Opravené kluziště čeká na návštěvníky

V Oldřichově na Hranicích
vzniklo nové zázemí pro 

turisty
Zcela nové dětské hřiště bylo otevřeno v Oldřichově na Hranicích. Revi-
talizován byl také parčík. Obojí bude sloužit jak obyvatelům obce, tak
turistům, kteří tudy procházejí nebo projíždějí.

Oldřichovem na Hranicích vede mezinárodní turistická trasa nazvaná
Hřebenovka. Ta propojuje polskou, českou a německou část Eurore-
 gionu Nisa. Má verzi pro pěší i cykloturisty. Začíná na česko-polském tu-
ristickém přechodu v Orle a pokračuje přes Jizerské hory. Cyklotrasa pak
přes Oldřichov v Hájích, Chrastavu a Václavice míří do Oldřichova na
Hranicích a přes Lužické hory se dostává až na hranice s Ústeckým kra-
jem na Nové Huti.

Přes sousední polský Kopaczów zase vede Euroregionální cyklotrasa
ER 2. Obě trasy se v Oldřichově téměř potkávají. Díky iniciativě města
Hrádek nad Nisou se zde budou moci od příštího roku turisté zastavit,
odpočinout si a na své si přijdou i děti. 

V rámci projektu „Oldřichov na Hranicích – nová infrastruktura na me-
zi národní trase Hřebenovka“ vzniklo v Oldřichově odpočinkové místo 
s lavičkami, stojany na kola a odpadkovými koši. Rodiny zase uvítají, že
si děti na chvíli odpočinou od kola a vyřádí se na herní sestavě, kolotoči
nebo houpačce. Součástí projektu byla také obnova přírodního parku,
která spočívá v odstranění nevhodných a náletových dřevin, ošetření
dřevin, které jsou ještě perspektivní, a nová výsadba.

Několik let již funguje virtuální turistický průvodce se spoustou tipů,
kam vyrazit na Hrádecku. Má elektronickou podobu, najdete jej na 
internetových stránkách města na adrese www.hradek.eu/vp. Tipy na
výlety v češtině, němčině, polštině a angličtině jsou zde v textové po-
době, ale také namluvené. Ke každému cíli jsou doplněny fotografie 
a virtuální prohlídky. V rámci projektu „Oldřichov na Hranicích – nová
infrastruktura na mezinárodní trase Hřebenovka“ do průvodce přibu-
dou další dva přeshraniční výlety.

Název projektu: Oldřichov na Hranicích – nová infrastruktura na me-
zinárodní trase Hřebenovka.

Realizátor projektu: Město Hrádek nad Nisou.
Partner projektu:  Miasto i Gmina Bogatynia.
Reg. č.: CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_012/0002334.
Projekt je spolufinancován Evropskou unií z Evropského fondu pro re-

gionální rozvoj prostřednictvím Euroregionu Nisa.
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Školská komise připravila návrh koncepce rozvoje 
základního vzdělávání ve městě

Od června do prosince loňského roku se pravidelně scházela třináctič-
lenná školská komise, jmenovaná radou města. Jejím úkolem byla 
příprava podkladů pro rozhodování zastupitelstva města o sloučení 
či nesloučení obou velkých hrádeckých škol. „Výstupem půlroční práce
komise ale nakonec není jen doporučení pro další rozhodování zastupi-
telů, ale také návrh koncepce dalšího rozvoje základního vzdělávání ve
městě. Zatímco o sloučení nebo nesloučení škol se bude rozhodovat na
lednovém zasedání zastupitelstva města, koncepce se bude ještě dále
rozvíjet a její schválení přijde na řadu později,“ říká zástupce města v ko-
misi, místostarosta Pavel Farský.

Úvahy o možném sloučení škol byly vloni vyvolány oznámenou re-
zignací ředitelky ZŠ T. G. Masaryka Mgr. Edity Poláčkové k 31. 7. 2020. 
O tom, co následovalo, jsme vloni několikrát psali, ale to nejdůležitější si
můžeme připomenout: Byly možné dvě varianty řešení: vyhlášení kon-
kurzu na místo ředitele nebo sloučení obou velkých škol, tedy ZŠ T. G.
Masaryka a ZŠ Lidická, do jednoho právního subjektu s jedním vedením.
Rada města se 18. 3. 2020 přiklonila k přijetí usnesení doporučujícímu
zastupitelstvu města školy sloučit. Zastupitelé se ale od února kvůli 
koronaviru nesešli. Debata vyvolaná na sociálních sítích vedla k dalším
jednáním v obou školách i ve školské radě a následnému květnovému
semináři zastupitelstva města. I když se jednalo o seminář, nikoliv oficiál -
ní jednání zastupitelstva města, většina zastupitelů se po dlouhé debatě
přiklonila k tomu, aby se problematice věnovala odborná komise a na
základě jí předložených výsledků bylo přijato rozhodnutí. V květnu pro-
běhla také debata v domě kultury Beseda určená široké veřejnosti. Stejně
jako na semináři zastupitelů vznesli rodiče a učitelé řadu připomínek 
a dotazů. Zřízení školské komise mělo za cíl vnést do celého procesu roz-
hodování klid a věcnost.

Výsledky práce školské komise
Školská komise byla složena ze zástupců města, zástupců všech hrádec-
kých škol a rodičů. Jednání byla vedena profesionální facilitátorkou An-
nou Randákovou, která půlroční práci komise přehledně shrnula:

Co jsme vlastně dělali?
Máme za sebou půl roku působení školské komise, a rádi bychom se 
s Vámi podělili o výsledek. Naše práce měla dva hlavní cíle.

1. Sestavit koncepci základního školství v Hrádku nad Nisou, tedy do-
kument, který navrhuje v jakých oblastech a jakými kroky podpořit
rozvoj základního školství v Hrádku nad Nisou

2. Doporučit zastupitelstvu města Hrádek, zda podpořit, či nepodpo-
řit myšlenku sloučení škol

Jsme velice rádi, že jste nám dali důvěru a čas o všem v klidu disku-
tovat a vyjasnit si, v jakém stavu se základní školství v Hrádku nad Nisou
nachází, co je potřeba zlepšit a jaké všechny kroky (nejen slučování) ke
zlepšení mohou vést. Navzdory všem komplikacím, zejména epidemi-
ologické situaci (která pro všechny účastníky znamenala zvýšenou časo-
vou zátěž vyvolanou potřebou pružně reagovat na nařízení MŠMT o pro-
 vozu škol), se nám podařilo sestavit dokument, který navrhuje konkrétní
kroky, co je v hrádeckém základním školství potřeba zlepšit. 

Co z toho vzešlo? 
Rádi bychom vám, hrádecké veřejnosti, představili výsledek naší práce,
dokument Návrh Koncepce rozvoje základního vzdělávání v Hrádku nad
Nisou 2020. V úvodní části najdete informace o současném stavu hrá-
deckého školství, ve strategické části jsou popsány oblasti, ve kterých 
komise navrhuje kroky ke zlepšení. Jak se bude koncepce naplňovat, je
popsáno v implementační části.

Návrh koncepce je zveřejněn na internetových stránkách města Hrá-
dek nad Nisou k připomínkování veřejnosti na adrese: https://www.hra-
dek.eu/page3.aspx?zaz=440-29124. Epidemiologická situace zatím bo-
hužel neumožňuje veřejné představení návrhu.

Bude se slučovat?
Otázce slučování škol je věnována poslední kapitola koncepce. Členové
školské komise posuzovali přínosy sloučení škol a stávajícího stavu s vě-
domím, že jsou dopady ekonomicky vyčíslitelné a dopady, které vyčíslit
nelze. Členové školské komise jsou si plně vědomi faktu, že případné

sloučení dvou velkých škol je velmi rozsáhlým krokem, jehož úspěch 
závisí na mnoha faktorech. Dosažení úspěchu takového kroku je velmi
křehké a nemělo by být svázáno s působením jedné osoby, mělo by být
založeno na shodě všech zúčastněných subjektů a předem dohodnu-
tých podmínkách.

Před závěrečným rozhodnutím se členové školské komise zúčastnili
také panelové diskuse se zástupci škol, kteří proces slučování zažili. Jednalo
se o zástupce škol MŠ, ZŠ a ZUŠ Frýdlant, ZŠ Chrastava a ZŠ Náměstí
Míru v Liberci. Poslední jmenovaná škola byla v minulosti sloučena a ná-
sledně rozdělena. Zbylé dvě školy jsou již více než 10 let sloučeny.

Členové komise předem vyloučili varianty sloučení ZŠ Loučná a ZŠ Do-
 nín s jakoukoliv další školou v Hrádku nad Nisou. Následně byly posu-
zovány varianty přínosů pro sloučení 2 největších škol a přínosů stávají-
cího stavu. Cílem bylo zjistit, která z variant je přínosnější. Před finálním
rozhodnutím si členové školské komise stanovili hranici, při které pří-
nosy slučování převáží jeho možná negativa. 

Bylo stanoveno, že pokud přínosy sloučení nedosáhnou alespoň 70 %
z celkových přidělených bodů, komise nedoporučí zastupitelstvu města
podpořit sloučení škol.

Ve výsledném porovnání vyšlo, že varianta sloučení dvou největších
škol je přínosná z 57 %, a proto školská komise v Hrádku nad Nisou nedo -
poručuje sloučení dvou největších základních škol. Školská komise záro-
veň předkládá materiál, ve kterém jsou definovány kroky, které mají vést
ke zlepšení podmínek hrádeckého školství.

Co se ještě dočteme v návrhu koncepce?
O čem všem školská komise jednala a jaký postoj zaujala k možnému
sloučení škol už víme. V návrhu jsou ale již nyní zmíněna některá kon-
krétní opatření, která mají pomoci zlepšit hrádecké školství. Hodně se 
týkají nastavení spolupráce mezi školami, například vytvoření nabídky
zájmových kroužků napříč školami, informování o jejich naplněnosti.
Navrhuje také pravidelná tematická setkávání učitelů mezi školami, 
setká vání metodiků prevence, společné plánování preventivních pro-
gramů, setkávání výchovných poradců nebo sestavení společné vize 
kariérového poradenství ve školách. V návrhu koncepce její autoři navrhli
také opatření k úspěšnému přechodu mezi mateřskými a základními
školami nebo prezentaci škol směrem k veřejnosti. „Byl bych rád, aby
školská komise pracovala dál a koncepci rozšířila ještě o další body, 
například užší spolupráci škol,“ říká místostarosta města Pavel Farský.
„Velice si vážím toho, že vznikla komise, jejíž členové opravdu spolupra-
covali. Myslím si, že k sobě našli cestu a to se může na budoucí podobě
hrádeckého školství projevit významným způsobem. Doufám, že práce
komise byla jen začátkem spolupráce mezi školami,“ dodává ještě Pavel
Farský.

Návrh koncepce najdete zde: https://www.hradek.eu/page3.aspx? -
zaz=440-29124 nebo s pomoci QR kódu.

Pro komunikaci se školskou komisí je možné využít email: skolskako-
mise@muhradek.cz.

Vít Štrupl
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S přelomem roku odešla ze své funkce ředitelky Domu dětí a mládeže
DRAK paní Ladislava Jurková. Do důchodu, ale jak se dočtete dále, určitě
ne odpočívat. V Hrádku nad Nisou ji není třeba dlouho představovat: jak
sama s nadhledem říká, je jen málo lidí, kterým při setkání říká dobrý
den, mnohem častěji je to „ahoj“. Jako ředitelka domu dětí vystupovala
na den přesně 31 let. Za tu dobu poznala nejen stovky dětí, ale také je-
jich rodičů.

V Hrádku žije od narození, pokud přimhouříme oči a budeme počítat
i Václavice a Oldřichov. „Do svých dvou let jsem žila ve Václavicích, pro-
tože můj děda vlastnil restauraci, v jejíž budově dnes sídlí pískovny. Tam
pracovala i moje maminka s tatínkem a starší sestrou. Moje druhá ba-
bička s dědečkem bydleli v Oldřichově. Takže v podstatě pocházím odtud,
a když mi byly zhruba ty dva roky, tak jsme se přestěhovali přímo do
Hrád ku, do Loučné č. p. 4.“

V Hrádku věčné téma, nyní aktuální... Do které školy jsi chodila ty?
Od dvou let jsem chodila do školky v Doníně a pak do ZŠ v Loučné, 
kde byl tehdy první až pátý ročník. Tenkrát to bylo tak, že děti z Loučné
chodily na druhý stupeň do ZŠ v Komenského ulici, dnešní T. G. Masa-
ryka, takže tam jsem chodila i já. Když jsem byla v deváté třídě, tak se 
budovala přístavba s dnešní jídelnou a my se chodili učit do budovy 
ZŠ Lidická, i když stále pod vedením ZŠ T. G. Masaryka.

Po základní škole jsem nastoupila na gymnázium do Liberce. Ve třetím
ročníku jsem odešla a následující září začala pracovat ve školce. Dálkově
jsem přitom studovala učitelství mateřských škol. Studovat jsem chtěla 
i nadále, a protože jsem chodila do tehdejšího domu pionýrů a mládeže
a pracovala tam s dětmi na kroužcích a táborech a ta práce se mi moc lí-
bila, přihlásila jsem se na Karlovu univerzitu na obor vychovatelství. Tehdy
jsem už měla děti, když mi přišel ten krásný papír s oznámením, že mě
přijali a já tak v ročníku 1986/87 začala dálkově studovat v Praze.

Chvíli jsem poté pracovala ve škole v pionýrské skupině a pak už jsem
šla do domu dětí.

A to jsi nastoupila rovnou jako ředitelka?
Od září 1989 jsem měla dělat paní ředitelku, tehdy ještě vlastně v pionýr -
ském domě. Ale protože v červnu před revolucí odešel můj tehdejší man-
žel tajně do Kanady, kde žije doteď, tak jsem se ředitelkou nestala. Ale
mohla jsem tam nastoupit. To vše se sametovou revolucí padlo a já byla
od 1. 1. 1990 jmenována ředitelkou domu dětí.

Když ti pan starosta na listopadovém zasedání zastupitelstva
města děkoval za roky práce v domě dětí, tak tam padlo, že jsi
jej pomáhala vytvářet…
Tenkrát, těsně před revolucí, už to všude vřelo. To jsem viděla i na vlastní
oči, protože jsem do Prahy jezdila. Pionýrské domy vlastně zanikly samy
od sebe a my si tady začali budovat dům dětí. Se mnou byl v domečku 
Luboš Křečků, který tam už chvíli předtím pracoval a věděl co a jak. A spo-
lečně jsme jej tehdy začali nějak vytvářet.

Zásadní změnou bylo datum 1. 1. 2003, kdy šla všechna školská zaří-
zení do právní subjektivity. Neustále jsme se učili. Některé informace cho-
dily z ministerstva, některé z kraje, něco od zřizovatele. Najednou jsme
se jako ředitelé stali také zaměstnavateli, manažery, správci. Dříve nás ří-
dil magistrát nebo krajský úřad. My jsme si dělali jenom ty základní věci,
které se týkaly táborů, kroužků, pedagogiky jako takové, nebo akcí, ale 
o nic jiného jsme se nemuseli starat. Teď už je to jiné...

S tou otázkou na vytváření domu dětí souvisí i název. Dnes se mu říká
Drak. Ale málokdo už dnes ví, že jsem ten název zamýšlela jako zkratku,
psáno DRaK – tedy Děti, Rodiče a Kamarádi.

Dá se říct, že sis ředitelováním v domě dětí splnila nějaký sen? 
Po té dlouhé době nemůžu říct, že by se mi něco nesplnilo. My jsme
vždycky něco zkoušeli. Někdy jsme měli dost vedoucích a nebyly děti,
jindy opačně. Jednou byl zájem o tábory pobytové, pak zase raději 
příměstské, kdy děti spí doma a každý den chodí jen na připravené akti-
vity. Dříve se jezdilo na dlouhé tábory, pak kratší. Poslední dobou jsou
trendem právě příměstské tábory, protože děti se mění a některé vůbec
nechtějí odjet z domova i když se jim to pak třeba líbí.

Jsem člověk zaměřený spíše výtvarným směrem a díky domečku jsem
se naučila spoustu jiných věcí. Třeba lyžování. Jezdím na zimní tábory.
Jezdila jsem na vodu a dělala vodácké tábory. To jsem dělala hrozně ráda.

Vždy pro nás v domě dětí bylo důležité mít osobní kontakt. Hlavně 
u těch lidí, kteří do Hrádku přijdou noví a chtějí se seznámit. Po pár ak-
cích už si stejně tykáme. Je to strašně milé, když jsem měla některé děti
už ve školce, pak k nám chodily jejich děti do kroužků a dnes tu třeba ani
nebydlí, ale někde se potkáme a oni se přihlásí. Tak jako já mám od první
třídy za vzor paní učitelku Mičkovou, která když cokoli řekla, tak doma
přes to vlak nejel, tak bych byla ráda, kdybych pro některé zůstala tím
vzorem já. Je škoda, že v posledním roce nám ty osobní kontakty tolik
chyběly.

Tři desetiletí je dost dlouhá doba, za kterou se spousta věcí
změní. Sama jsi už naťukla, že některé věci někdy šly a jindy ne...
Tráví děti volný čas jinak? Jak se změnily jejich zájmy? 
Když byl v domečku Luboš Křeček, tak tam fungovalo několik klučičích
kroužků. Měl kolem sebe partu, jako máme ostatně my všichni. Tenkrát
tu byl kroužek šachů, v dílně u Maryšků byly vláčky... Sbíraly se třeba 
i známky. Ale tyto kroužky zanikly s Lubošovým odchodem. Neměli jsme
k dispozici takové vedoucí a partu, která by se o tyto obory zajímala a byla
zároveň ochotná věnovat tolik času dětem. Manžel třeba dělá letadla, 
a i když je to člověk, který děti miluje a na tábory se mnou jezdil pravi-
delně, tak když viděl tu proměnu dětí, kroužek vést nechtěl. My jsme
vlastně jako rodina, dokud byly děti malé, jezdili na všechny akce spo-
lečně. Na první samostatné dovolené jsme byli až někdy v době, kdy byl
syn na střední škole. Ale všechny děti umí perfektně lyžovat, umí sjet
řeku... Tak snad toho nikdy nelitovaly.

V domě dětí se mi splnily sny. A mám další.
Rozhovor s Laďkou Jurkovou



71. ãíslo,
leden 2021ze společnosti

Zkoušeli jsme leccos. I kamarády od mých dětí, třeba Jirka Zdražil se 
věnoval plastikovým modelům letadel. Ale pak už ti kluci měli svoje ro-
diny a tak nějak postupně odcházeli.

Jediný z chlapů, který nám zůstal, je Jirka Šalát, který je teď panem 
učitelem. Jsou lidé, kteří zůstávali a pomáhali se vším. Jsou i lidé, kteří 
přijdou pomoci jen párkrát. Na akce, jako je den dětí, jsme vždy potře-
bovali spou stu lidí na stanoviště. Tam nám pomáhaly i paní učitelky ze
školek. Někdy je to za „prosím a děkuji“ nebo nějaký dáreček z keramiky.
Na placení dobrovolníků nejsou peníze. 

V domě děti jsme teď všechny byly takovým inventářem. To ženské
„dračí“ osazenstvo. Jsme díky tomu zaměřené spíš na tu výtvarku, kera-
miku, která je tady v Hrádku pojmem. A Lenka Palasová, která je mezi 
námi jako pedagog nejmladší, tak díky tomu, že ona je přes zvířátka 
a koně, tak přinášela něco z její strany.

Můj nástupce Standa je sportovec, pan učitel, tělocvikář, zeměpisář. Do
činnosti by mohl vnést něco nového, třeba kus „chlapství“. Všechno se 
vyvíjí. My jsme se museli za chodu naučit pracovat s počítačem, to dnes 
ti mladí umí ze školy. My neuměli nic, a co jsme se nenaučili na nějakém
školení, nebo jste nám neukázali vy, tak jsme se nenaučili.

DDM krom pravidelných kroužků jako je keramika, výtvarný
kroužek, mažoretky zaštiťoval například i taneční kroužky. 
K tomu všemu se během roku podílíte na desítkách jednorázo-
vých akcí. Na to všechno je potřeba spousta lidí. Kde jste je brali?
Tak třeba mažoretky: když šla Maruška Řezníčková do důchodu, tak chvíli
odpočívala a mažoretky se jí líbily. A protože má sportovně nadanou
vnučku, tak přišla s myšlenkou, jestli bychom je tady nezkusily. Takže 
mažoretky jsou takovým jejím dítětem. Vedoucí, kteří tam chodili ještě 
s Maruškou, tak měli také svoje děti a ty také začaly chodit. Tenkrát za-
čala dělat vedoucí i Lenka Palasová, která tam chodila s dcerou. Lenka
nám pak pomáhala na spoustě akcí a díky městu a vybudování klubu mlá-
deže v Komenského ulici jsme ji k nám na domeček dostali. 

Já mám ráda turistické příměstské tábory. Chození mě nabíjí. Když uj-
deme 20 km denně, tak mi to vůbec nevadí. Na lyžařské i vodácké tábory
se vždy utvořila parta lidí, se kterou jsme jezdili rádi, na kterou jsme se
mohli spolehnout.

Keramiku jsme začaly dělat, protože se nám to líbilo. Ona to dělala
Stáňa Trkolová ve školce v Chotyni. Tak jsme se tam jely podívat, získaly
jsme první pec a začalo to. Jaruška Nováková postupně vybudovala ke-
ramické dílny a zázemí v celém sklepě domu dětí. Ze ZŠ T. G. Masaryka
jsem si přetáhla i Petru, která tam pracovala v družině.

I budova domu dětí se vyvíjí. Jak jsi zmínila, začal se využívat 
i sklep, který byl původně jen skladem. Postačuje vám teď pro-
stor domečku? Vejdete se tam se vším?
Nevejdeme. Máme hodně materiálu, protože lidé nás oslovují, jestli ne-
chceme například vlnu nebo támdleto či todleto. My si to vždy přebe-
reme, co potřebujeme, si vezmeme, ale to zázemí je už dost plné až 
po půdu. Třeba jednou větší domeček bude. Ten náš je úplně nejmenší
v Libereckém kraji.

I když liberečtí ředitelé na druhou stranu říkají, že u nás je to takové 
rodinné.

Na jaře jsme se s kolegyněmi přesvědčily, jak je obtížné zajistit, aby se
děti nepotkávaly. Měly jsme kapacitu 6 dětí na jeden kroužek. 

Už jsem se ptal na to, jestli sis v domečku splnila své sny. Ale co
teď? Co budeš dělat s těmi volnými dny?
Už dlouho se všichni ředitelé školských zařízení v Hrádku scházejí s pa-
nem místostarostou. Ať to byl předtím pan Horinka nebo teď pan Farský.
Delší dobu se bojuje s logopedií. Hlavně ve školkách. Ale ani kapacity 
pro školní děti nestačí. Když jsem si řekla, že v domě dětí skončím, chtěla
bych se zkusit věnovat logopedii. Jako svému koníčku. Ne, že se tím budu
živit, jako to dělají logopedové. 

Ale chodila bych na školky a děvčatům pomáhala. Vystudovala jsem
to, státnice mám. Potřebovala bych nějaké náslechy a praxi, abych mohla
ve školkách pomáhat. To by byl takový můj sen.

To, co jsi teď říkala, je zase ve prospěch hrádeckých dětí. To je
samozřejmě v pořádku. Ale máš také nějaké sny, ve kterých pl-
níš něco sama sobě?
Když rozdělím svůj život na třetiny, tak první jsem měla ještě před do-
mečkem, druhý v domečku a s novou rodinou a tu třetí, tu bych si chtěla
ještě užít a nějaké sny si splnit. Možná bych chtěla znovu začít hrát na
klavír, na který jsem kdysi hrála. Taky jsem hrála na kytaru. A chtěla bych
se vrátit i do těch školek. A samozřejmě bych chtěla být i s vnoučaty.

Klavír zatím nemám a nehrála jsem na něj vlastně od vysoké školy. Tak
asi přijde univerzita třetího věku (smích). Bavilo by mě i fotit a určitě něco
s módou. To jsem měla vždycky ráda. Pořád jsem něco vytvářela.
Šiješ?
Taky jsem šila a šicí stroj mám, tak snad až bude trošku klid. A pak zahrád -
ka, tu jsem sice nikdy úplně nemilovala, ale protože to tam teď vypadá,
tak jak to vypadá, a protože i naši sousedé s dětma jsou jako moje rodina,
tak bych to tam chtěla mít hezké. A sestru si chci užít. Sestra se švagrem
se dlouhá léta věnovala mamince, tak si jí potřebuji užít. V lednu jsme
chtěli jet na lyže do Alp. Teď tedy nevím, kdy pojedeme, ale určitě ano.

Musím se teď usmívat. Když to shrnu, tak vidím, že plánů máš hodně –
od lyží přes klavír až po sestru a zahrádku, tak myslím, že se nudit nebudeš.

Snad si vždy nějak ten čas najdu...
Přejeme paní Jurkové, aby si sny mohla dlouho plnit.

-vš-

Nový ředitel DDM DRAK
Od 1. ledna se stal novým ředitelem DDM DRAK pan Stanislav Dvořan.
O jeho jmenování ředitelem rozhodla rada města na základě doporu-
čení konkursní komise 9. prosince loňského roku.

Pan Dvořan dosud působil jako učitel na základní škole v Liberci. Hrá-
dek nad Nisou ale dobře zná, protože zde bydlela jeho babička, za kterou
často jezdil. Znám je hlavně sportovní veřejnosti. V roce 2009 obnovil
hrádecký triatlon na Kristýně. Dnes na tento závod míří každoročně
stovky sportovců Stejně tak díky panu Dvořanovi nezanikla tradice Silve-
strovského běhu na Kristýně, který se s roční přestávkou konal letos už
po 39. Organizačně stojí i za dalšími závody pořádané mimo Hrádek.

Funkci přebírá v nelehké době, kdy děti do domů dětí chodit nesmějí.
Navazovat bude na práci odcházející Laďky Jurkové, ale určitě přinese 
i řadu nových nápadů. Stejně jako tomu bylo u akcí, které vymyslel a které
neustále vylepšuje. -vš-



8 rozpočet města



91. ãíslo,
leden 2021rozpočet města



Adventní a vánoční období je dobou setkávání. Přesto, že možnosti byly
v loňském roce velmi omezené, vydali jsme se na Cestu za hvězdou. 
Museli jsme se obejít bez setkání na Horním náměstí při rozsvěcení 

vánočního stromu, bez společné výroby adventních věnců a i další díly
putování měly jinou formu. Cyklus, který připravují společně hrádecká
farnost Československé církve husitské, DDM Drak a Brána Trojzemí se
ale na druhou stranu rozrostl o dvě další akce. 

Slavnostní rozsvícení vánočního stromu bylo vloni předtočeno a záznam
jste mohli první adventní neděli od 17 hodin sledovat na faceboo kovém
profilu města. I tak na náměstí přišla asi stovka lidí, hlavně rodin s dětmi,
které si nenechaly tento okamžik ujít. 

10 ze společnosti

Ohlédnutí za adventem

Vzkaz v láhvi
Trojjazyčné vzkazy v láhvi i v tomto roce odpluly po hladině řeky Nisy.
Tradice sahající do roku 2006 každoročně den před Silvestrem přivede
na Trojmezí přátele z Čech, Polska a Německa. Popřejí si do nového roku
a svěří vlnám své pozdravy pro neznámé příjemce. Čas od času se někdo
skutečně ozve zpět. Jednou to bylo až z německého ostrova Rügen 
v Baltském moři.

V letošním roce nám kvůli nařízením v Německu přátelé ze Žitavy jen
mávali přes řeku, zato na pravém břehu mezi hosty nechyběli ani sta-
rostové Hrádku nad Nisou a polské Bogatynie. -rs-
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Advent na Ostrově
Několik týdnů před plánovaným rozsvěcením městského stromu jsme
jako tradičně začali s přípravou na adventní prodej. Když bylo jasné, že
letos svůj stánek na náměstí nerozbalíme, bylo nám líto připravené věci
nevyužít. Rozhodli jsme se proto pro symbolickou dražbu vybraných
kousků s vědomím, že výtěžek nebude takový, jaký bychom zaznamenali
při běžném prodeji. 

Pro náš záměr jsme zvolili prezentaci na facebookovém profilu Os-
trova. Zboží jsme vkládali postupně v průběhu téměř celého adventu.
Už zájem o první várku nás mile překvapil. Jak to tak u dražeb tohoto
typu bývá, o některé výrobky se strhla mela, jiné získal první přihazující.
Nejdražším kouskem, který se prodal za 1 600 Kč, byl nádherný malo-
vaný obraz na plátně. Pozadu však nezůstaly ani další výrobky. Konečné
ceny mnohdy výrazně překročily jejich skutečnou hodnotu. Všem bylo
jasné, že nejde ani tolik o zisk daného kousku, jako o to podpořit Ostrov
života. A taková hodnota se vyčíslit nedá. Mnohokrát děkujeme všem,
kdo se do dražby zapojili a svými příhozy pomáhali ke skvělému 
výsledku. Nakonec se podařila vydražit většina nabízených věcí, a to za
celkovou sumu 8 695 korun. Milé a zcela nečekané. Na účtu ovšem bě-
hem dražby přistávaly i další částky. Dražitelé se rozhodli přispět víc, ti,
kteří neuspěli, i přesto své částky, které byli ochotni za zboží nabídnout,
poslali a také tradičně v době předvánoční přichází příspěvky od našich
pravidelných dárců.  

Nečekaným bonusem se pak stala dražba panenky Rozárky, kterou na
svém profilu nabídla ve prospěch Ostrova života A. Vetešníková. Panenku
vyhrál Vašek Janeček, který za ni zaplatil 5 500 korun. Také k němu se při-
pojili další „andělé“ a nakonec na sbírkové konto dorazila ohromující
částka 10 850 korun. Mohl by to být krásný, skoro až pohádkový konec
jednoho adventního příběhu. Ten ale měl teprve přijít. 

Strůjci této nádherné spontánní akce totiž po skončení dražby panenku
i s věnováním předali do rukou naší předsedkyně Zdeny Čejkové. Rozár -
ka se tak oficiálně stala naším maskotem a my opakovaně děkujeme všem,
kdo pomáhal letošní netradiční advent udělat veselejší a slavnostnější. 

Věra Baumgartnerová

Silvestrovský běh nezhatil
ani koronavirus

Pořádat tradiční Silvestrovský běh, při všech omezeních, nebo nepořá-
dat? Na příští rok vychází už 40. ročník běhu, vynechat ten letošní se
tedy pořadatelům nechtělo. Nakonec vytvořili podmínky pro to, aby se
běhat mohlo. Poslední den roku 2020 se tak na Kristýně odehrál velmi
netradiční Silvestrovský běh. Bez startovního výstřelu, bez časomíry i bez
vyhlášení výsledků. Kdo chtěl, mohl si kdykoliv mezi 12. a 15. hodinou
samostatně odběhnout některou z tras 1,5, 4 nebo 8 km. Zapsal si čas,
kdy vyběhl, čas, kdy doběhl. Dosažené výsledky byly večer k dispozici na
internetu.

K proběhnutí se v posledním dni v roce se nakonec nechalo zlákat 
47 sportovců. Na trati 1,5 km byl nejrychlejší Lukáš Přinda v čase 7.11, na
trati 4 km Jarda Kupr s časem 15.50 a na dvojnásobné délce domácí 
Tomáš Strnad, který stihl dvě kola za 28.56. -vš-

Dračice v DDM Drak po celou dobu pandemie připravovaly tašky na
plot, ve kterých děti nacházely návody a věci potřebné pro vyrábění nej-
různějších dekorací. Jeden z takových balíčků rozdávaly ve čtvrtek Bar-
borky oblečené v bílých hábitech. Děti jim za to nosily vyrobené hvězdy
a vločky, které potom po zbytek adventu zdobily plot kolem domu dětí. 

Při hvězdě pro Mikuláše jsme museli oželet tradiční vyrábění ve školní
jídelně. Děti si tentokrát musely poradit s rodiči samy, ale na zahradě
domu dětí k tomu dostaly v neděli 6. prosince vše potřebné.

Výstava vánočních stromků se přestěhovala z Chrámu Pokoje na Horní
náměstí. 20 smrčků lemovalo jeho obvod. Zdobily je opět školky, školy,
spolky i jednotlivci a výzdoba náměstí vydržela přes celé svátky. A je do-
cela možné, že u této formy výstavy zůstane i v dalších letech.

V neděli 13. prosince se děti vydaly na Kristýnu za Luckami. Ženy v bí-
lých hábitech s typickým dlouhým bílým zobákem jsou podle tradice 

bytosti plné světla, které kontrolovaly, zda ženy doma v den svátku sv. Lu-
 cie tajně neperou nebo nepředou. I děti na Kristýně putovaly za světlem,
plnily jednoduché úkoly a odnesly si malý dárek. 

V podvečer poslední adventní neděle přivezli skauti ze střediska v Cho-
 tyni světlo z Betléma i k nám do Hrádku. Rozdávalo se na Horním náměstí
nedaleko vánočního stromu v úkrytu před větrem, který ten den předá -
vání světla svíček nepřál.

Pod stromem se nakonec na Štědrý den odehrálo i společné vánoční
požehnání správců obou hrádeckých farností, které nahradilo tradiční
půlnoční bohoslužby. Den poté jsme byli zvyklí chodit na Vánoční kon-
cert. Ten se konal v kostele sv. Bartoloměje už sedmatřicetkrát. Až ome-
zení vyvolaná pandemií tuto tradici přerušila. Věřme, že tomu tak bylo
naposledy.

-vš-
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V minulém čísle HRÁDECKA jsme vás informovali o možnosti podpořit
opravu hrádeckých varhan adopcí jedné z píšťal. Na výzvu reagovalo víc
jak pět desítek dárců, kterým patří velké poděkování. Nástroj v kostele
sv. Bartoloměje, jehož nejstarší dochovaná část, barokní skříň, pochází 
z roku 1654, utichl. Již několik let se Rolf Bartosch potýkal s jeho špatným
technickým stavem. Jako nadaný mladý muzikant se stal hrádeckým var-
haníkem již ve svých třinácti letech. Hudbě i varhanám propadl celým
srdcem, proto se v dospívání jeho profesí staly opravy hudebních ná-
strojů. Dnes není u sv. Bartoloměje jen varhaníkem, ale i kostelníkem.
Spolu s kamarádem Petrem Bendou ve volném čase v kostele opravují,
co se dá. Díky nim je například znovu přístupná zvonice, kam se po do-
hodě mohou hosté vydat na prohlídku. 

Stav hrádeckých varhan se horšil několik posledních let. Zprvu se
Rolfu Bartoschovi dařilo varhany udržet alespoň provizorně ve stavu,
kdy na ně bylo ještě možné hrát. Až do léta loňského roku. Tehdy var-
hany svůj boj s červotočem prohrály. Na nástroj, jehož srdcem je složitý
pneumatický mechanismus, se hraje od hracího stolu se dvěma klavi-
aturami pro ruce, jednou pro nohy a celou řadou dalších přepínačů. Ty
ovládají kožené membrány regulující přívod stlačeného vzduchu k jed-
notlivým píšťalám. A právě těžko přístupné membrány brouci svou žra-
vostí vyřadili z provozu.

Povolaná odborná firma označila opravu stávajícího mechanismu za
těžce proveditelnou a odmítla v případě realizace poskytnou záruku.
Jako alternativu navrhla použít jen část původních píšťal a zbytek posta-
vit znovu. Minimální variantu nacenila na tři miliony korun.

Varhany v minulosti prošly přestavbou v roce 1909, kdy do staré var-
hanní skříně pražská firma Jindřich (Heinrich) Schiffner zabudovala
nový varhaní stroj. Ve výběru zhotovitele tehdy mohl hrát svou roli i fakt,
že varhanář Jindřich Schiffner pocházel z nedalekého Cvikova. Další
větší oprava následovala v roce 1977. Jenže komplikovaně dostupným
částem se řemeslníci v tomto roce raději vyhnuli. V létě 2020 stála Kato-
lická farnost v Hrádku nad Nisou před nelehkou otázkou, co dál? 

Vyžadovalo to velký kus odvahy a kuráže pustit se tam, kam se jiní ne-
odvážili. Rolf Bartosch nakonec vzal osud hrádeckých varhan do svých
rukou. Tíha rozhodnutí ležela i na Radku Vašinkovi, místním faráři. 

Hned na začátku se Rolf Bartosch s Petrem Bendou, kteří se spolu dali
do oprav, museli vypořádat se zásadním problémem, jak dostat 350 kg
těžký hrací stůl z kůru (balkónu) kostela do v dílny V Doníně. V tomto
případě pomohli naši Hasiči. Ti však nezůstali jedinými, pomocníků se
do oprav nezištně zapojilo daleko víc. Některé části varhan Rolf s Petrem
jen rozeberou, vyčistí a vrátí na původní místo. I tak se za slovíčkem
„jen“ skrývají desítky hodin práce. Přeleštili například všechny olověné
trubky rozvádějící stlačený vzduch. A že jich ve varhanách je! Častěji
však narazí na poškozené součásti, které v mnoha případech ani nelze
opravit. Zároveň je určitě nikde nekoupíte. Potom přichází ke slovu ruční
práce a vynalézavost. Modelařina tu dostává nový rozměr. Méně poško-
zené díly absolvovaly zase cestu do Prahy na ozáření, aby v nich červo-
toč nepřežil. Dřevěné součásti se tmelí, brousí, povrchově upravují 
a ošetřují se i chemicky. Průchody vzduchu se pečlivě těsní. I shánění

potřebného materiálu má svá úskalí. Takovou přesně vybroušenou kůži
na membrány v Čechách neseženete. To vše Rolf s Petrem dělají nebo
organizují ve svém volném čase. 

Cesta hrádeckých varhan začala v Praze v polovině 17. století. Poprvé
potěšily posluchače v místech, kde dnes stojí obchodní dům Kotva. Psal
se rok 1654. Čechám vládl Ferdinand III. Habsburský, císař římský, král
český, uherský a chorvatský, markrabě moravský a arcivévoda rakouský.
Ve stejném roce byla sestavena „berní nula“, první úplný soupis daňo-
vých povinností v Českém království. Existenci měly pohnutou, čekaly 
je dvě stěhování. Dnes neodmyslitelně patří k Hrádku nad Nisou. Jejich
budoucnost má v rukou skupina obětavých nadšenců, kteří v tom nezů-
stali sami. 

Opravu varhan k 31. 12. 2020 finančně podpořili: Iva Nikitinová, Jiří
Janků, Danuta Bendová, František Rudolf, Hana Němcová, Barbora Pod-
lipná, Vladimír Šnajdr, Iveta Šnajdrová, Petra Pöschlová, Květuše Schier-
lová, Klára Harsová, Aleš Kmínek, Helena Svobodová, Ing. Jana Tůmová,
Lada a Pavel Moravcovi, P. Radek Vašinek, Martina a Per Dlouhých, Hrá-
dek potřebuje změny!, z. s., Josef Horinka, Jana Horinková, Gabriela 
Čarnogurská, Aleš a Věra Caletkovi, František Žána, Jaromír Mottl, Pavel
Schierl, Hana a Lubomír Čmuchálkovi, Martin Dubnička, Jaroslav Žehra,
Petr Fritsche, Pavla Fritschová, Vladimíra Půtová, Pavel Brigant, Eva
Nová, Marcela a Josef Horákovi, Alena a Roman Sedláčkovi, Hana Ošči-
atková, Ing. Zuzana Klímová, Miroslava Kloučková, Hana Špalková, Ivan
Vydra, Tomáš Brýda, Lenka Kovacsová, Rudolf Lochmann, Rudolf Zezula,
Eva a Petr Hrníčkovi, Jiří Pavel a Marie Hulínská. Všem ještě jednou moc
děkujeme. 

Adoptovat píšťaly hrádeckých varhan můžete dál. Více informací na
www.hradek.eu/varhany a na telefonním čísle +420 725 601 600.

Roman Sedláček

Oprava hrádeckých varhan
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Společenská rubrika

Občanům, kteří v měsíci prosinci 2020
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Vladimír Vetešník, Božena Eliášová,
Ladislav Šolín

80 let Pavlina Brtková
81 let František Zuska, Stanislav Kořínek,

Josef Sulke
82 let Eva Zoubková
83 let Rudolf Lochman
87 let Drahomíra Váňová
95 let Irenka Špalková

Monika Korbelářová, matrikářka

V pondělí 14. prosince zemřel ve věku 92 let Walter Wiener, uznávaný
ornitolog a autor několika odborných publikací o exotickém ptactvu.

Walther Wiener patřil k zakladatelům moderního chovatelství ptactva
v Československu. Byl autorem prvního Standardu cizokrajných ptáků,
který byl platný více než 30 let. Napsal řadu odborných článků, ale také

se podílel na přípravě receptur krmných směsí pro ptáky. Ačkoli se 
věnoval především chovu barevných kanárů, spoluzakládal i Klub chova-
 telů andulek, Klub chovatelů kříženců a Klub barevných a postavových
kanárů, jemuž zpočátku předsedal. Měl na svém kontě i řadu chovatel-
ských úspěchů oceněných desítkami diplomů, čestných uznání a me-
dailí. Působil jako mezinárodní posuzovatel ptactva. Dva roky byl před-
sedou hrádecké základní organizace Českého svazu chovatelů.

Walther Wiener se narodil v říjnu 1928 v Liberci. Po Mnichovské doho -
dě v roce 1938 jeho otec, který byl židovského původu, společně s třemi
Waltherovými bratry utekl z obavy před nacisty z Liberce. Walther se
společně s matkou přestěhoval do Loučné v Hrádku nad Nisou, kde se
jako židovský chlapec schovával až do roku 1944 v podkroví domku mí-
stního německého hostinského. Rok před koncem války nastoupil do
učení na cizí dokumenty, ale byl prozrazen a nacisté ho poslali do sběr-
ného tábora, kde měl čekat na transport do Terezína.

„Vsadil jsem na to, že Němci jsou přesní, a když se naschvál opoz-
díme k vlaku, odjedou bez nás. A to se také stalo. Strašně na nás řvali,
ale pak nás poslali zpět, že pojedeme příště,“ citoval v roce 2008 server
iDnes Walthera Wienera. Na žádné příště nečekal, utekl a do Hrádku se
vrátil zpět přes bombardované Drážďany. Další transport už se naštěstí
nekonal. Válku přežili i Waltherovi tři bratři a otec. Po válce se Walther
Wiener oženil a odstěhoval do Izraele. Nakonec se ale vrátil zpět do
Hrádku nad Nisou.

Osud Walthera Wienera objevovali po tři roky před 12 lety žáci ZŠ Li-
dic ká v rámci projektu Chlapec, který tu zůstal. Vybrali si jej jako známou
osobnost z Hrádku nad Nisou. Hledáním v archívních materiálech a osob-
 ním vyptáváním se tehdy seznamovali s obdobím druhé světové války.

V roce 2005 se stali Walther Wiener spolu s Jaroslavem Šnajdrem prv-
ními nositeli Ceny Města Hrádek nad Nisou udělované při příležitosti
státního svátku 28. října. V roce 2020 získal také Poctu hejtmana Libe-
reckého kraje.

V prosinci 2007 byl nedaleko domku v Loučné, kde Walther Wiener
žil, otevřen nový most přes Nisu, který je pojmenován jako Most U Wi-
enerů. -vš-

Zemřel Walther Wiener
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Na rok 2020 asi nezapomene nikdo dlouhou dobu. Naše organizace se
celý rok připravuje na důležité akce v době léta, a to na spolupráci se 
ZŠ při práci na pozemku a pak na výstavy ovoce, zeleniny květin a staré
zahrádkářské techniky. Výstavy jsme stihli během léta každým rokem
uspořádat až čtyři.

Začátek roku sliboval velkou činnost na školním pozemku, kam nám
firma navezla, po dodělání kanalizace, krásnou novou zeminu. Na spo-
lupráci se těšily i paní učitelky vyučující pozemky. Náš projekt sliboval
úspěch a tak jsme se pustili do přípravy sadby a nakoupili semínka. Vy-
učující jsme vybavili literaturou ve formě skript.

V březnu, kdy bylo všechno připraveno, přišlo náhle uzavření škol.
Pandemie ovládla veškerou činnost všude. Váhali jsme co s tím a jak z dané
situace vykličkovat. Projekt byl vypracován na normální situaci. Urych-
leně jsme změnili cíl projektu a odepsali výstavy. Doufali jsme, že ales-
poň na poslední měsíc se žáci do školy vrátí a tak ať mají možnost vidět,
jak vypadá dobře ošetřený zahradní pozemek. 

Aby byl pozemek využit, nasázeli jsme na něj všechno, co jsme před-
pěstovali, a zaseli všechna nakoupená semínka. Pak v květnu se ještě sá-
zely dýně, cukety, rajčata a okurky. Těšili jsme se, že až se žáci vrátí do
školy, budou moci na školním pozemku sklízet, pod dohledem učitelů,
bohatou úrodu. Jak vypadal konec školního roku, to ví každý. Takže ra-
dosti bylo málo.

V projektu jsme vůbec nepočítali s výstavou. Během prázdnin dochá-
zelo k postupnému uvolňování pandemické situace a koncem srpna se
začalo všechno obracet směrem k dožínkám a na ně jsme se snažili řádně
připravit. Termín byl stanoven na 12. září. Výpěstky na výstavu jsme vzali
jak z osad, tak ze školního pozemku. A že jich bylo dost, to dokazují i fo-
tografie z této akce. Dokonce jsme mohli pozvat na návštěvu zahrádkáře
ze sousední Žitavy. Ti to vzali s radostí a nešetřili chválou na celou expo -
zici. Současně na výstavu dorazili i členové ÚR z Liberce. Při posezení 
a dobrém občerstvení probíhala diskuze o spolupráci mezi Libercem,

Hrádkem a Žitavou. Hodně se točila kolem sadby a ošetřování vinné
révy, zvané Hrádecké červené, kterému se v Žitavě také daří. Výstava se
nám opravdu povedla. Měli jsme hodně zajímavých výpěstků, hlavně na
pozemku školy narostly až obrovské mrkve, dýně a řepa. Součástí vý-
stavy je již tradičně také historické zahrádkářské nářadí s ukázkou jeho
použití. Brousili jsme nože, naklepávali srpy a kosy a pak cepovali obilí.
V letošním roce se toho ujal pan starosta Josef Horinka a jeden cep vzal
do rukou hejtman Libereckého kraje, pan Martin Půta. A tak obilí dostá-
valo zabrat.

Těšili jsme se na výstavu do Žitavy, ale zástupci žitavských zahrádkářů
nám před odjezdem oznámili, že z důvodu pandemie je jejich výstava
zrušena.

Za týden se konaly Václavické dožínky na Wohlmannově statku. Zde
tradičně vystavujeme jen historické nářadí a věci týkající se práce na 
zahradě, nebo ty, co se používaly v domácnosti. Přítomné opět zaujalo
cepování obilí. K němu se již tradičně postavil majitel statku a také pan
farář z Ghany. Koukali jsme, jak mu práce s cepem šla od ruky. Pak nám
vysvětloval, že v Ghaně se tak silně nemlátí. Že se to dělá opatrně. 
Na zá věr jsme ještě brambory přivezené z dožínek naházeli do popela 
v ohništi a po hodině jsme rozdávali specialitu, celou od popele a oso-
lenou ale o to chutnější, pečené brambory. Hodně návštěvníků vzpomí-
nalo, kdy vlastně naposledy měli takovou pochoutku. Nemluvě o mla-
dých. Pro ně jsme museli udělat ještě jednu várku.

Po Václavicích jsme ještě stihli část výstavy z dožínek vystavit v infor-
mačním centru v Hrádku nad Nisou. Tam byla výstava asi týden. Dýně 
z dožínek jsme pak ve velkém množství rozdali.

Začátkem školního roku žáci doháněli zameškanou látku. Na pozem ky
nebyl čas. Ale než se opětovně školy uzavřely, stihli jsme s jednou třídou
vyrazit na pozemek, kde se sklízelo, co zůstalo po výstavách. Mrkev, petr-
žel, slunečnice, červenou řepu nebo dýně si pak žáci mohli odnést domů. 

Nám pak nezůstalo nic jiného, než školní pozemek připravit na zimu
a současně se těšit na příští rok s tím, že tato pandemická situace pomine
a budeme moci se žáky a učiteli pracovat a vést je k tomu, aby se jim
práce na zahradě líbila a v budoucnosti se třeba stali členy naší ZO ČZS
v Hrádku nad Nisou.

Poslední akcí v tomto roce bylo zajištění vánočního stromku pro ZŠ Li-
dická. Ten rostl na osadě č. 8, pod benzinkou. Jakmile se první stupeň 
ZŠ dostal konečně po karanténě do školy, strom byl pokácen a dovezen,
aby v prostorách školy alespoň na pár dní pomohl vytvořit pro žáky vá-
noční náladu.

Naše internetové stránky: www.zahradkari.cz/zo/hradeknn/
Předseda ZO ČZS v Hrádku nad Nisou Vladimír Béreš

Činnost ZO ČZS v době pandemie

Pronájem bezbariérového bytu 2+kk
V SENIOR PARKU v Hrádku nad Nisou nabízíme od 1. 1. 2021 

k pronájmu bezbariérový byt 2+kk, 

informace o bydlení na telefonním čísle 605 590 001, 
virtuální prohlídka na webových stránkách www.senior-park.cz
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Tip na výlet
Ani v novém roce zatím nemůžeme navštěvovat tradiční turistická místa,
kde se platí vstupné a je připravený veškerý servis. Nic nám ale nebrání
v tom vydat se za přírodními zajímavostmi, vystoupat na některou 
z mnoha rozhleden, které jsou pro náš kraj typické, nebo třeba objevo-
vat ne příliš známá místa. Jedním takovým je pro našince Jeskyně víl 
nedaleko Krásné Lípy. Za necelou hodinku jízdy autem můžeme obdi-
vovat pohádkovou krásu.

Jeskyně víl
Spíše, než jeskyně je to skalní převis s rozlehlými podzemními prosto-
rami. V nejvyšším místě se dospělý člověk postaví a do těch nejnižších
míst se už musí spíše doplazit. Na délku může mít přes 20 metrů a od
vstupu je hluboký asi 10 metrů. Patří k oblíbeným atrakcím Kyjovského
údolí, nacházejícího se v lokalitě Národního parku České Švýcarsko. V lé -
tě docela obyčejné místo se v zimě promění v kouzelný svět. S prvními
mrazy totiž v jeskyni vzniká nádherná ledová výzdoba, připomínající
krápníkové jeskyně. Ze stropu a ze dna jeskyně vyrůstají ledové ram-
pouchy různých velikostí, záclony z ledu, ledová brčka a mnohé další
útvary připomínající třeba trpaslíky. Nejvhodnější pro růst rampouchů 
je střídání krátkých několikadenních oblev s obdobím mrazů, aby ze stro -
pu skály skapávalo dostatečné množství vody, která následně v ledovém
vzduchu zmrzne. Průhledné rampouchy a odrazy na okolních stěnách
opravdu budí dojem, že se nacházíte někde v pohádce. Obvykle tady
narazíte na exponáty vysoké třicet centimetrů, výjimkou ale nejsou ani
gigantické „víly“ dosahující maximální délky osmdesáti centimetrů.
Krásu a kouzlo tohoto místa umocníte, pokud v bezprostřední blízkosti
rampouchů zapálíte malé čajové svíčky.

K jeskyni se dostanete z obce Kyjov po červené značce. Přibližně po 
2 kilometrech narazíte na odbočku, která vás navede přes řeku Křinici na
její pravý břeh. Samotný výstup k jeskyni není dlouhý, jde asi o 200 me-
trů mezi pískovcovými skalami. Využít můžete kamenných schodů, 
řetězového zábradlí i krátkého žebříku. Počítejte ale s tím, že v zimě je 
to poněkud náročnější. Myslete na dobrou obuv. Do hlubin ledového
království se vám pak bude hodit čelovka.

Věra Baumgartnerová

Čerpací stanice 7 Station
v Hrádku nad Nisou hledá do 

svého kolektivu

pracovníka na pozici 
obsluha čerpací stanice

a směnárny.

V případě zájmu nás kontaktujte

na telefonním čísle

733 691 191
nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 200 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 500 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 1 000 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 600 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 3 000 Kč
Smíšená (reklamní reportáž) cena dohodou
Vkládací (za vložený a dodaný ks) 2 Kč
ceny jsou uvedeny bez DPH, (sazba DPH je 21%)
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Slavnostní otevření Schubertovy vily

Uzavřené hranice v době nouzového stavu

Koncert pro Hrádek Nové bydlení v budově bývalého kina

Obnova stadionu v Doníně

Zahájení rekonstrukce Liberecké ulice

Na této straně vám obvykle přinášíme přehled kulturních akcí. Ani ten-
tokrát ale nemáme, kam bychom vás pozvali. Stránku jsme proto vyhra-
dili pro ohlédnutí za rokem 2020. Vybrali jsme šest stěžejních akcí, o kte-
rých jsme psali v průběhu loňského roku, a které jsou z našeho pohledu
důležité. Slavnostní otevření Schubertovy vily, zahájení rekonstrukce 
Liberecké ulice, rekonstrukce stadionu, a dokončení přestavby bývalého

kina v bytový dům jsou podařené investiční akce, které naše město 
posouvají zase o kousek dál. Chybět ale nemůže ani připomínka pande-
mie, která nás zaskočila na jaře a ovlivnila dění v průběhu celého roku.
Jiskřičkou naděje, že se vše vrátí do normálu, byl Koncert pro Hrádek,
který se konal jako poděkování všem, kdo se zasloužili o to, že Hrádek je
město, ve kterém se dobře žije i v době nouzového stavu.                  -vb-

Vzpomínka na rok 2020


